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Beste lezer,

Ik ben opgegroeid met de uitspraak “Je bent architect van je eigen omgeving”. 
Mijn ouders bedoelden daarmee dat je zelfstandig en op eigen kracht door 
het leven moet gaan, zelf op onderzoek uit moet gaan en dat je daardoor 
automatisch verantwoordelijk bent voor je eigen daden. Je bepaalt dus voor 
een groot deel zelf wat er om je heen gebeurt. Ik vond dat een mooie en 
wijze les en heb tot nu toe geprobeerd daarnaar te handelen en te leven.

Bij het schrijven van dit jaarverslag moest ik een paar keer denken aan die 
uitspraak. Ten eerste omdat we het afgelopen jaar met WAT WE DOEN weer 
mooie producties op de planken hebben gezet en geleerd hebben dat we 
helemaal op eigen kracht nieuwe en belangrijke dingen kunnen doen. En dat 
met de nasleep van de coronamaatregelen nog in ons systeem. We gingen 
productievesamenwerkingen aan en zijn, met vallen en opstaan, voorbij 
onze eigen expertises en ervaring gegaan. Ook dit jaar zijn we op zoek 
gegaan naar hoe we, met het werk dat we maken, kunnen bijdragen aan de 
dialoog over urgente onderwerpen.

Het tweede wat me aan die uitspraak deed denken, is het besef, tijdens
het werken aan Angry Young Men, dat dit helaas niet voor iedereen geldt.
De voorstelling gaat over jongeren die opgroeien in de grote stad, die het
contact met de samenleving kwijtraken en uiteindelijk in de criminaliteit
terechtkomen. Veel van deze kwetsbare jongeren kunnen niet alles op eigen 
kracht doen en hebben regelmatig een steuntje in de rug nodig. Natuurlijk
is er altijd ‘de eigen keuze’, maar wanneer die keuze wordt beïnvloed door

1.0 VOORWOORD 

3



ingewikkelde factoren uit de omgeving, is het moeilijk om de regie in
eigen handen te houden. Tegelijkertijd hebben de jongeren van het
jongerenprogramma rondom de voorstelling me laten zien, dat je, ondanks
je achtergrond of je omgeving, ook op eigen kracht je dromen kunt najagen.

Het derde moment was toen ik zag dat we met de redactie, als team, bijna
blind op elkaar kunnen vertrouwen. Omdat we elkaars kwaliteiten kennen
en ieder met diens eigen expertise meebouwt aan de organisatie. 
Wanneer dat vertrouwen er is, kun je samen prachtige dingen 
bewerkstelligen en impact veroorzaken.

Door zélf het initiatief te nemen om de samenwerking aan te gaan met
andere organisaties zijn we, als volleerde architecten, constant bezig met
het uittekenen van blauwdrukken van onze organisatie. Hierdoor leert
Nederland ons steeds beter kennen en worden we steeds vaker benaderd
om samen te werken. Het besef dat we nu ‘echt meespelen’ wordt 
groter. Dat hebben we kunnen zien tijdens de tournee van Angry Young Men.
De impact van de voorstellingen en het jongerenprogramma daaromheen,
leidde weer tot nieuwe contacten, te gekke plannen en mooie dromen.
Ja, dan ben je in mijn ogen architect van je eigen omgeving.

Rachid Benhammou
Redacteur onderzoek en ontwikkeling
WAT WE DOEN
Rotterdam, februari 2023
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HOE IK TALENT VOOR 
HET LEVEN KREEG
 JANUARI - MAART 

Verder met de tournee, die we in 2020  
noodgedwongen moesten stoppen door  
de coronamaatregelen.

 

IN AFRI
met Stichting In Dialoog: 

APRIL – MEI

Op zoek naar mogelijkheden om 
dialoogmethodieken toe te passen in 

onze audiotours.
 

Tentoonstellingen 
ONZE REIS EN EEN 
ZORG VOOR LATER:
APRIL – AUGUSTUS

Ook buiten de theaters exposeren met de  
fototentoonstellingen die rondom Hoe ik
talent voor het leven kreeg en Een zorg voor
later zijn gemaakt. 

 

2.0 WAT WE DEDEN IN VOGELVLUCHT
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2.0 WAT WE DEDEN IN VOGELVLUCHT

FILMOPNAMES YEMMA
DECEMBER

We bereiden de opnames voor van Yemma; de monoloog uit onze voorstelling 
Een zorg voor later (2021) naar het bekroonde boek van Mohammed Benzakour. 
In 2023 zal Yemma te zien zijn bij BNNVARA.

ANGRY YOUNG MEN
APRIL – DECEMBER

Theater met hiphop over jongeren, veiligheid en opgroeien in de grote stad. 
Met een contextprogramma door Rotterdamse jongeren.

 

SEP OKT NOV DEC

Foto: Sanne Donders
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3.0 WAT WE DEDEN MET GRENZEN

HOE IK TALENT VOOR HET LEVEN KREEG

De voorstelling Hoe ik talent voor het leven kreeg
kwam in het voorjaar van 2022 terug naar de
Nederlandse theaters. We maakten in 2020 deze
bewerking van het boek van Rodaan al Galidi; een
indringend en humoristisch verhaal over Semmier
Kariem, die asiel aanvraagt in Nederland. 

Na een lange periode van corona onzekerheid, zetten 
we deze grootse productie in 2022 weer op de rails, 
samen met coproducenten George & Eran producties, 
ICK Amsterdam, Meervaart Theater, het Amsterdams 
Andalusisch Orkest en NewBees. Met de nodige 
aanpassingen hebben we het grootste deel van de 
tournee toch nog kunnen spelen en sloten we na drie 
jaar af met een geweldig feest in Haarlem.
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3.1 HET VERLANGEN  
 OM DOOR TE GAAN WAAR  
 WE GEBLEVEN WAREN 

Dat we enige flexibiliteit en volharding als team in ons hebben, 
leerden we in januari, toen we ons opmaakten om na twee jaar 
weer terug te komen met Hoe ik talent voor het leven kreeg.  
Of eigenlijk moet ik zeggen: toen we weer verder gingen, daar waar 
we in maart 2020 noodgedwongen moesten stoppen door de
coronamaatregelen.

De maanden ervoor werkten we hard om dat mogelijk te 
maken, met alle beperkingen en corona-aanpassingen van dien. 
Alles stond klaar. De crew en de cast van acteurs, musici en 
tientallen nieuwe Nederlanders met een vluchtverleden waren 
er klaar voor. Je proefde aan alles dat iedereen weer aan de 
slag wilde. Het verlangen om met deze voorstelling en het  
verdiepingsprogramma De Expeditie weer te gaan toeren, was 
bij ons en bij het publiek groot. Maar in de laatste maanden van 
2021 kregen we opnieuw te maken met een lockdown en moesten 
we ons voorbereiden op een onzekere start van de tournee in het 
nieuwe jaar.

Het nieuwe jaar begon Nederland met een verlengde lockdown 
en eind januari werd ook de avondklok weer ingevoerd. We 
repeteerden met mondkapjes op en zelfs op afstand; werkten met 
theaters aan manieren om toch zoveel mogelijk te kunnen spelen 
en maakten een 1,5-meterversie van De Expeditie. 

Foto: Raymond van Olphen



3.2 IEDEREEN WEER BIJ 
 ELKAAR TROMMELEN 
 EN REPETEREN

Het was een hele klus om iedereen weer op te 
trommelen, maar tegelijkertijd een zegen om weer 
perspectief te hebben. Het idee dat we na twee jaar 
weer verder konden gaan met een van de meest
bijzondere en grote producties die we ooit maakten,
gaf ons kracht.

Een aantal nieuwkomers uit de spelersgroep had 
inmiddels andere mooie verplichtingen. Een betaalde
baan, een studie, gezinsuitbreiding of een nieuw huis
in een andere stad. Allemaal positieve ontwikkelingen.
Maar daarom moest de groep wel aangevuld worden.
Dat lukte gelukkig al snel en het was fijn om een
aantal nieuwe spelers te mogen verwelkomen. De 
energie bij de spelers spatte er weer vanaf.

Maar met ruim veertig mensen werken in één ruimte,
terwijl het virus het land nog altijd gijzelde, vergde ook
veel flexibiliteit van alle betrokkenen. Mondkapjes,
zelftesten, bubbels, afstand houden waar mogelijk,
gescheiden eten en elkaar niet in de armen vallen, hoe
graag we dat ook wilden.. 

Foto: Mo Alzoabi 11
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3.3 EINDELIJK WEER SPELEN!
 

Daar gingen we dan. We keken allemaal reikhalzend uit naar de première op 21 januari
in De Meervaart. In de eerste tournee hadden we daar nog niet gespeeld omdat door
de eerste lockdown de voorstellingen in 2020 gecanceld waren. Maar het mocht 
niet baten. Door de nieuwe lockdown moesten ook deze geplande voorstellingen 
in De Meervaart geannuleerd worden. Op 3, 4 en 5 februari zouden we een aantal 
uitverkochte schoolvoorstellingen en publieke voorstellingen spelen in de Koninklijke 
Schouwburg in Den Haag. Na afloop van de voorstelling op 4 februari, testte een van 
de spelers positief. 

De volgende domper was toen de theaters in Zwolle en Zaandam de voorstelling 
annuleerden door personeelstekort. Maar het meest verdrietig was het moment 
toen we ons opmaakten om toch nog 2 dagen te spelen in De Meervaart. De dag 
ervoor bouwden we de voorstelling en De Expeditie op en we gingen voldaan en vol 
spanning naar huis. Maar een van de hoofdrolspelers had een positieve coronatest. 
Na veel heen en weer gebel vonden we vervanging en er werd tot in de late uurtjes 
gerepeteerd. Rond middernacht kregen we het bericht dat een andere hoofdrolspeler 
ook positief was getest. Het was alsof het gewoon niet mocht; spelen in De Meervaart. 
Met tranen in de ogen en in stilte, braken we die dag alles weer af.  

Foto: Mo Alzoabi



We speelden in totaal 15 van de 24 geplande voorstellingen in 11 verschillende 
steden en hebben meer dan 4.200 mensen aan publiek mogen ontvangen. 
De Expeditie hebben uiteindelijk in vier steden en online kunnen organiseren met 
in totaal meer dan 2.300 bezoekers.

Ook als het ging om De Expeditie, moest er veel gepuzzeld worden. Door de
beperkingen en personeelstekorten, durfden niet alle theaters het aan om het
verdiepingsprogramma erbij te nemen. Daarom bedachten we een op de 
maatregelen aangepaste variant, met minder contact tussen mensen en geen 
grote groepsbijeenkomsten. 

Op 26 maart sloten we, na drie jaar, deze bijzondere reis feestelijk af in
Stadsschouwburg Haarlem en was het tijd om afscheid te nemen van elkaar.

3.4  KLAAR. NOU JA, BIJNA DAN.
Maar het was allemaal nog niet helemaal klaar. Om het maakproces en ook de 
voorstelling zelf goed te archiveren, zijn we gaan werken met filmmaker Julius 
Ponten. Voor Hoe ik talent voor het leven kreeg maakten Julius en zijn team tijdens 
de laatste voorstellingen in Almere en Haarlem een filmische registratie van de 
voorstelling en een mini-documentaire over de tournee met backstage beelden en 
interviews met cast en crew.

Juist omdat we door corona niet alle voorstellingen hebben kunnen spelen, is dit
documenteren van de voorstelling en het werkproces van grote waarde. In mei 
kwamen we weer allemaal bij elkaar in De Meervaart, om deze
registratie, met een hapje en drankje te bekijken. Zo hebben we toch nog een 
beetje in de Meervaart gespeeld, wat iedereen een fijn gevoel gaf.

Het allerlaatste was de fototentoonstelling Onze reis, die nog ruim drie maanden in 
Huis van de Wijk ‘t Klooster heeft gestaan. En toen was het echt klaar.
 

Foto: Raymond van Olphen 13



3.5  IMPACT
 
In 2020 deden we onderzoek naar de impact 
van de werkwijze van het project en in welke 
mate het ons gelukt was om verbindend te 
werk te gaan. De voorstelling werd door het 
publiek hoog gewaardeerd. Respondenten 
vonden de voorstelling geloofwaardig, 
confronterend en leerzaam. Een derde van 
de respondenten gaf aan dat hun perspectief 
op de vluchtelingenopvang in Nederland op 
basis van de voorstelling veranderd is. 

In 2022 bouwden we hierop voort. We 
lieten de wereld zien dat theater, ook in 
tijden van corona, onmetelijk belangrijk 
en van blijvende waarde is. De spelers 
met een vluchtachtergrond konden in dit 
vervolgproject verder met hun persoonlijke 
ontwikkeling en werden daarbij door elkaar 
en door ons gesteund. Niet alleen rond 
de tournee, maar ook in het omgaan met 
corona en de maatregelen, zelf ziek worden 
of de toenemende spanningen in Oekraïne.

Foto: Mo Alzoabi
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MET JONGEREN EN VEILIGHEID



(c) Mo Alzoabi 

4.0  WAT WE DEDEN MET 
 JONGEREN EN VEILIGHEID 

ANGRY YOUNG MEN
 

Op 20 december 2018, net voor kerst, vond midden in 
een woonwijk in de Rotterdamse Beverwaard een dub-
bele liquidatie plaats. Twee jongens van 17 en 18 met 
Kalasjnikovs schoten, in opdracht, twee jongemannen
dood. Dat veroorzaakte een golf van verontwaardig. 
Ook omdat de twee daders celstraffen van 20 en 25 
jaar kregen, wat voor Nederlandse begrippen uitzon-
derlijk hoog is.

Deze vreselijke gebeurtenis en de naweeën daarvan, raakten ook onze artistiek 
directeur Floris van Delft enorm en hij wilde daarom een voorstelling maken 
over jongeren en veiligheid. Samen met de Rotterdamse hiphopartiest Winne 
(Winston Bergwijn) ging hij aan de slag en schreef hij het script voor Angry 
Young Men. Winne schreef zeven hiphoptracks en produceerde die met producer 
Bnnyhunna (Benjamin Ankomah). Het werd een hiphopvoorstelling over 
jongeren, die door de straten van Rotterdam worden opgevoed. Over jongeren die 
opgroeien in een wereld waar ze hun plek niet kunnen vinden. Over jongeren die 
alleen maar kunnen dromen van geld en respect. Over jongens die het contact 
met de samenleving kwijtraken en uiteindelijk in de criminaliteit terechtkomen. 
Maar de voorstelling gaat niet alleen over het geweld bij steeds jongere daders. 
Het gaat ook over een samenleving die niet weet om te gaan met tieners, die met 
een kapmes of vuurwapen rondlopen. En over ouders die soms niet eens weten 
wat hun kinderen doen of wat hen dwarszit. 
 

Foto: Mark Engelen 16



In een spannende combinatie van rap en theater voeren twee jongens een 
aangrijpend gesprek met hun moeders. De ene jongen zit vast. De andere is 
dood. Samen proberen ze uit te vinden of hun levens anders hadden kunnen 
lopen. En wie had het dan anders moeten doen?

WAT WE DEDEN in cijfers

Op het podium stonden 4 acteurs en 2 technici. Zij speelden 46 voorstellingen

in 15 steden bij een gemiddelde bezetting van 70%. Met 4 coaches werkten

20 jongeren tussen de 16 en 26 jaar 9 maanden aan persoonlijke

ontwikkeling, eigen solo’s en een 6delige podcastserie. De jongeren speelden

meer dan 1000 solo’s voor zo’n 5000 mensen in de theaters en reisden soms 

voor de 1e keer in hun leven buiten Rotterdam. We voerden meer dan 20
nagesprekken met publiek tussen de 14 en 80plus en schreven 2 artikelen.

Door corona in de cast moesten we 2 voorstellingen annuleren. We kregen tijdens

de tournee meer dan 50 aanvragen voor extra voorstellingen voor soms wel 800
mensen per keer. In 2022 speelden we er daar 6 van. In 2023 staan er nog

eens 12 gepland en in 2025 hopen we in herneming te kunnen gaan. Maar

eerst gaan we verder met het 2e deel van ons 3delig programma De jonge stad

en werken we aan de volgende productie So Far So Good.

Het project is het eerste project van drie binnen ons meerjarige programma De 
jonge stad over de verhouding van álle Rotterdamse jongeren tot hun stad, tot de 
andere bewoners en tot elkaar. In De jonge stad onderzoeken we de dynamiek 
en gevolgen van (negatieve) beeldvorming. Waar die beeldvorming eenzijdig is, 
laten we de andere kant zien; en waar die klopt, pakken we het probleem aan. 
Dat doen we niet alleen, maar met zowel maatschappelijke en culturele partners 
als de jongeren zelf.

Bij Angry Young Men hebben we een groep jongeren meegenomen in het
maakproces en op tournee om het vanuit hun perspectief te hebben 
over veiligheid. Hieruit zijn korte solo acts en een zesdelige podcastserie 
voortgekomen.

17Foto: Sanne Donders
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“Regisseur Floris van Delft werkte voor de gelegenheid samen met 
hiphopartiest Winne, en dat heeft een voorstelling opgeleverd die 
ritmisch staat als een huis. De raps wisselen het spel af, een slim 
lichtplan houdt de dynamiek vast en zo hiphopt en swingt Angry 

Young Men naar een schrijnende finale vol vragen.” 

Trouw, september 2022 
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4.2   DE IMPACT VAN DE VOORSTELLING
In juni hadden we de Rotterdamse première in Theater Zuidplein. Daarna volgden
een aantal locatievoorstellingen in Rotterdamse wijken en speelden we op het 
Amsterdamse Over 't IJ festival. Na een zomerstop speelden we de landelijke 
première in Zwolle en kon de tournee echt beginnen. Uiteindelijk liep deze tournee 
van september tot en met half november, met de allerlaatste voorstelling weer in 
Theater Zuidplein. Full circle.

DE JUISTE CHEMIE
Vanaf dag 1 was dit project een geweldige reis en ervaring. De kick-off en
eerste lezing in het voorjaar, daarna de repetities met de geweldige cast en crew,
tot aan de tournee. Eén groot avontuur. Tel daarbij het jongerenprogramma op en 
de reacties vanuit het publiek en je hebt een bijzonder verhaal.

Hoe de acteurs en crew omgingen met de jongeren, het reizen tijdens de 
tournee, de nagesprekken, het contact en de interactie met het publiek, het 
jongerenprogramma, de spin-off daarvan en de samenwerking met Theater 
Zuidplein. Al deze factoren speelden een grote rol maar wat de meeste indruk op 
ons heeft achtergelaten was de impact op ons publiek en op de jongeren in het 
jongerenprogramma.

“Een van de meest indrukwekkende voorstellingen die ik heb 
gezien! Ik heb de voorstelling in m’n eigen wijk Carnisse gezien. 
Het houdt me nog steeds bezig, omdat ik weet dat dit realiteit is 

voor veel jongeren in de wijk en stad. En hoe lossen we zo’n 
complex probleem op als maatschappij”? 

Louise van Gend, publiek



HET JUISTE PUBLIEK 
In alle speelsteden hadden we bijzonder publiek, van scholieren tot 
gemeenteambtenaren. Van ouders tot jongerenwerkers, politie en
medewerkers van het openbaar ministerie. De perspectieven in de voorstellingen 
waren letterlijk ook aanwezig in het publiek en we zijn overweldigd door de 
enorme hoeveelheid reacties die ons project vanaf de eerste voorstelling 
losmaakte. In de nagesprekken, in de foyers, via de e-mail, berichten en 
comments op social media en privéberichten naar cast en crew. De eerste 
reactie was bijna altijd “Het komt heel hard binnen!”, gevolgd door “Zo 
herkenbaar!” en “Confronterend!”. Mensen gaven aan dat ze zich herkenden in de 
verhalen, zowel die van de jongens en de moeders als die van de professionals 
in de voorstelling. Het bevestigde voor ons, dat we de juiste snaar konden raken: 
we hoorden dat we niet alleen een artistiek goede voorstelling hadden gemaakt, 
maar ook maatschappelijk iets in beweging konden zetten.

We vroegen Jacomijne Prins, onderzoeker Jeugd en Samenleving en verbonden
aan o.a. De Vrije Universiteit Amsterdam en Hogeschool Inholland, om de impact
van de voorstelling op het publiek te onderzoeken. De voorlopige conclusies uit
dat onderzoek:

“Angry Young Men geeft een waarheidsgetrouw beeld van het leven van 
jongeren die opgroeien in een situatie van achterstand. Jongeren/jonge 
professionals (beleidsmedewerkers, jongerenwerkers, medewerkers politie en 
justitie, ambtenaren van de gemeente) kunnen zich hierin herkennen en voelen 
zich hierdoor erkend. Bij professionals in het algemeen leidt de voorstelling 
tot empathie en inzicht. Inzicht op basis van empathie brengt gevoelens van 
betrokkenheid en/of verantwoordelijkheid tot stand. Een centrale rol bij het 
vertalen van inzichten uit de voorstelling naar handelingsperspectief is weggelegd 
voor de jongerenwerkers, die vanuit hun eigen persoonlijke en/of praktijkervaring 
kunnen meevoelen met de jongeren en aangeven wat zij nodig hebben.”

Tijdens de landelijke tournee, was er een enorme interesse vanuit organisaties 
als het Openbaar Ministerie, gemeenten, de politie of het jongerenwerk, waar 
we uiteraard erg blij mee waren. We zijn met WAT WE DOEN steeds op zoek 
naar hoe we, met het werk dat we maken, kunnen bijdragen aan de dialoog over 

belangrijke onderwerpen. Maar die interesse en de vele aanvragen om te komen 
spelen voor mensen die bezig zijn met het onderwerp bewijzen ook dat dezelfde 
organisaties, én vele andere mensen, worstelen met de vraag: hoe moet de 
samenleving omgaan met deze jongeren? Hoe moeten we deze jongeren zien, 
begrijpen, helpen of straffen?

“Aan de andere kant ontneem je iemand de kans om zich 
te ontwikkelen. Want laten we eerlijk zijn, als iemand

 gestraft wordt en de gevangenis ingaat, is de kans vrij groot 
dat ie er niet veel beter uitkomt.” 

Job van Beekhoven, hoofd beleid en strategie bij het Openbaar Ministerie. 
Uit: Aflevering 5 van Angry Young Men, de podcast.

VERDER DAN DE VOORSTELLING 
Alle lijntjes in het project leiden tot ontmoeting. Die verbinding tussen 
uiteenlopende mensen via de kunst is voor ons een continu streven, maar we 
hadden niet kunnen dromen, dat we al tijdens het eerste project in de reeks De 
jonge stad zoveel zouden zien gebeuren. We kregen tijdens de tournee meer 
dan 50 aanvragen voor extra voorstellingen en bouwden daarmee verder aan 
het netwerk van culturele en sociaalmaatschappelijke organisaties dat voor 
ons werk zo belangrijk is. Met twee van hen – SCIN en RIEC – organiseren we 
in 2023 twee spinoffs van het project: we gaan de voorstelling opnemen en 
er met het SCINlab een opleidingsmodule omheen maken voor studenten en 
professionals in het forensisch veld; we gaan met het RIEC een gezamenlijk 
nieuw meerjarigprogramma ontwikkelen over vertrouwen. Of liever gezegd 
gebrek aan vertrouwen tussen mensen en overheidssystemen, die leven en 
werken vanuit wederzijds wantrouwen naar de ander.
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4.3 HET JONGERENTRAJECT 
Onderdeel van onze contextprogrammering bij het project was een 
Talentontwikkelingstraject waarin jongeren (16-26 jaar) in twee groepen werkten 
aan eigen korte solovoorstellingen voor in de theaters, een podcastserie en 
(social)media content over hun perspectief. We legden circa dertig jongeren 
een aantal ontwikkelopties voor, gericht op beeld, muziek, dans, marketing en 
productie en hielpen hen te kiezen tussen de twee groepen. Zo’n twintig jongeren 
kozen ervoor ook echt te starten met het traject. Deze Performancegroep en 
Mediagroep werden begeleid door vaste (ervaringsdeskundige) coaches.

DE PERFORMANCEGROEP 
Rondom de voorstelling, gespeeld door professionele acteurs, ontmoette het 
publiek ogenschijnlijk de jongens over wie de productie gaat. Die ontmoeting 
gaven we theatraal vorm. Nietsvermoedende bezoekers werden aangesproken 
door een jongere, en verzocht mee te gaan naar een afgelegen plek. Daar 
kregen ze een kleine privévoorstelling over (on)veiligheid, die speelt met alle 
vooroordelen die de bezoeker bewust of onbewust over deze jongeren heeft. 
Begeleid door professionele theatermakers, bepaalde de jongere zelf de vorm 
van de performance: rap, dans, theater of iets anders. De bezoeker kreeg met de 
performance een inkijkje in het leven van de jongere, en zag dingen die weinig 
anderen zien: kwetsbaarheid, schoonheid, toekomst, gelijkwaardigheid. 

Foto: Mo Alzoabi

“Ik vind het superbelangrijk dat iedereen zich gekend voelt.
Iedereen moet weten dat hij of zij gerespecteerd wordt, dat ze 
erbij horen en dat ze een bijdrage kunnen leveren aan de stad.” 

Michiel van Willigen, wethouder Zwolle.
Uit: aflevering 3 van ‘Angry Young Men, de podcast’.



DE MEDIAGROEP 
Een tweede team jongeren ging onder begeleiding van een media- en
jongerencoach aan de slag met een podcastserie en het bedenken van andere
manieren om jongeren zelf te bereiken met de voorstellingen en andere 
activiteiten in het project. Hoe kan het dat je als tiener in de criminaliteit terecht 
komt? Over die vraag gaat de podcastserie. Het perspectief van de jongeren 
staat hierin centraal. Ze maakten in zes afleveringen persoonlijke verhalen en 
wetenschappelijke inzichten toegankelijk voor jongeren zelf, theaterpubliek, 
mensen met interesse in de achtergronden van criminaliteit en beleidsmakers.

In elke aflevering gingen ze met elkaar in gesprek én met een of meerdere 
gasten. Met mensen waar ze normaliter nooit mee in aanraking komen en die 
meestal over hen praten. Ongekend was het om te zien hoe snel de deelnemers 
de materie oppakten en hoe bewust zij waren van het onderwerp veiligheid 
en criminaliteit. Ook zag je sommigen letterlijk en figuurlijk groeien, zoals 
een van de jongeren die later stage ging lopen bij OPEN Rotterdam. In de 
eerste weken was hij heel stil, schichtig en soms zelfs achterdochtig, maar hij 
groeide uit tot een jongen die criminologen en wethouders ging interviewen 
voor de podcast. Uiteindelijk hebben we zes afleveringen gemaakt met telkens 
andere onderwerpen en gasten, zoals een criminoloog, een jongerenwerker, 
een wethouder, de directeur Veiligheid van de gemeente Rotterdam en twee 
officieren van justitie. Naast de podcast namen ze ook korte filmpjes op van de 
repetities, van elkaar en de tournee voor social media.

“ ZE ZEGGEN:  
WERK HARD, 
DAN KAN JE 
ALLES HEBBEN. 
 
ALLES BETEKENT 
NIET ALTIJD  
ALLES VOOR ALLE 
MENSEN.” 
 
 
 Uit: Angry Young Men
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OP TOURNEE MET DE JONGEREN
Het reizen was een avontuur op zich. Meerijden met crewleden, daar eten en
vervolgens de acts opvoeren voor publiek in de foyers. Voor sommige jongeren 
was dit het moment dat ze voor het eerst buiten Rotterdam kwamen. De 
speelmomenten waren geweldige ervaringen, voor zowel de jongeren, als voor 
ons. Heel mooi was het om te zien hoe de professionele acteurs met de jongeren 
omgingen, zich samen voorbereidden in de kleedkamers, gek deden tijdens het 
eten en hoe ze elkaar hielpen.

Het waren drie intensieve maanden, waarin er van alles gebeurde en waarin we 
de jongeren en onszelf leerden kennen. 

Mensen vonden de performances vaak indrukwekkend, mooi en
een ‘belangrijk opstapje’ naar de voorstelling in de zaal. Ook na afloop van de
voorstelling zag je dat het publiek soms de jongeren zelf ging opzoeken in 
de foyer om met hen in gesprek te gaan of om ‘bediend’ te worden met een 
performance. In Arnhem was burgemeester Marcouch aanwezig en deelde zijn 
ervaringen bij de acts op social media. In de groepsapp werden
dit soort berichten, reacties en complimenten gretig met elkaar gedeeld en
complimenteerden de jongeren elkaar ook.

“Gisteren was ik bij de vlijmscherpe voorstelling Angry Young 
Men, met een zeer indringende en ontroerende boodschap 

voor ouders, jongeren en professionals. Ik ben de organisatie, 
theater en artiesten dankbaar voor deze aangrijpende ervaring. 
Ik maakte kennis met Dave, die om zijn liefde voor tapdansen, 

werd gepest. Zijn reactie? Hij ging nog meer dansen.” 

Burgemeester Ahmed Marcouch 
op op zijn social media kanalen 

23Foto: Sanne Donders



DE IMPACT VAN HET 
JONGERENTRAJECT 

 
Naast de opgedane skills tijdens de workshops en 
werksessies in het jongerenprogramma; de coaching en 
de werkervaring tijdens het maken van de podcastserie en 
de tournee hebben een aantal jongeren ook persoonlijke 
overwinningen behaald: ze deden als figuranten mee in een 
film; speelden nieuwe acts op een symposium; kwamen 
soms voor het eerst buiten Rotterdam en werden zich 
bewust van hun interesses in kunst, media of wetenschap.  

Een van hen werd door Nasrdin Dchar gevraagd om op te 
treden na zijn show en heeft nu nauwe contacten bij het 
Amsterdams Andalusisch Orkest; een ander loopt nu stage 
bij OPEN Rotterdam en is aangenomen bij het Grafisch 
Lyceum; een derde werkt nu bij Theater Zuidplein en een 
deel van de groep reisde met Floris af naar Utrecht om 
daar hun acts te doen tijdens een kickoff van een groot 
onderzoeksproject van de Universiteit van Utrecht. Een 
van de jongeren overweegt nu om psychologie te gaan 
studeren aan de Universiteit van Utrecht.

En als we het dan toch hebben over ‘op eigen kracht’ van 
ons als organisatie, dan mogen we niet vergeten wat voor 
kracht deze jongeren bezitten. Ondanks dat sommigen met 
een achterstand aan hun leven en ontwikkeling moesten 
beginnen, hebben ze laten zien dat wanneer je iets echt wil, 
je ook daadwerkelijk iets kunt bereiken.
 

Foto: Dave Adriaanse
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5.0  WAT WE DEDEN MET DE STAD 
 REPETITIES,  
 TENTOONSTELLINGEN, 
 IN AFRI

 

Wat we doen met de stad hebben we ooit in het leven 
groepen omdat we midden in de samenleving willen 
zitten. Met ons kantoor in Huis van de Wijk ‘t Klooster 
lukt dat aardig en komen we in contact met mensen, 
organisaties of groepen mensen, die we anders mis-
schien niet zouden leren kennen. En omdat we ook iets 
terug willen geven aan die samenleving, proberen we 
onze projecten, die bijna altijd landelijk zijn, door te 
trekken naar onze eigen omgeving, namelijk de stad 
Rotterdam. En andersom ook. 

(c) Wannes Cré

Foto: WAT WE DOEN
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5.1   IN AFRI EN STICHTING 
 IN DIALOOG

 
In 2020 maakten we een serie audiotours waarin we, samen met bewoners en 
lokale ondernemers, veranderingen in de Afrikaanderwijk in kaart probeerden te 
brengen door met hen te wandelen en te praten. Het leverde prachtige verhalen 
van bewoners en ondernemers over de wijk in verandering op. Over vroeger en 
nu. En over wat die veranderingen met de bewoners en ondernemers doen. Na 
honderden wandelingen gelopen door mensen, bedrijven en organisaties, uit 
Rotterdam én uit andere steden, was het tijd om de audiotours nóg interessanter 
te maken.

Met Stichting In Dialoog zijn we aan de slag gegaan om de tours aan te vullen 
met manieren om nog effectiever met elkaar in dialoog te gaan. Stichting In 
Dialoog is onder andere ook de initiatiefnemer van de zogeheten Dag van de 
Dialoog in Rotterdam, waarbij verschillende Rotterdammers, op verschillende 
locaties in de stad met elkaar in dialoog gaan over belangrijke thema’s en 
stadsproblematiek. Wij werden weliswaar door hen benaderd, maar we zagen 
al snel in dat dit iets belangrijks is en een goede toevoeging zou zijn aan onze 
audiotours. 

We bedachten samen verschillende methodieken voor dialoog tijdens en na 
de audiotours. Deze methodieken, hebben we daarna twee keer geoefend met 
vrijwilligers en met ons eigen team. We willen ze gaan implementeren in de 
audiotours, die we nu meer voor groepen willen aanbieden. Daarnaast zijn er al 
gesprekken met In Dialoog om verder samen te werken, ook bij andere projecten. 
Een idee momenteel is dat zij een training gaan verzorgen voor de groep 
jongeren rondom ons nieuwste project So Far So Good.

Door deze audiotours, zijn we in contact gekomen met nieuwe groepen mensen 
en organisaties, zoals een faculteit van de Erasmus Universiteit Rotterdam of 
verschillende bewonersgroepen. En zoals vaak het geval is, komt van het een, het 
ander. We hebben, naast de individuele wandelingen, ook weer grote groepen uit 
verschillende delen van het land mogen ontvangen, zoals de KNHM Foundation. 
Deze organisatie daagt mensen uit hun leefomgeving socialer en mooier te 
maken en inspireren, adviseren en verbinden maatschappelijke initiatieven, waar 
nodig. En zo liep in mei een groep van ruim 40 medewerkers de audiotours in de 
wijk met voorop de voorzitter, oud politica en oud minister Annemarie Jorritsma.
Dit jaar hadden we besloten om de audiotours voor een klein deel los te laten. 
Namelijk voor individuen. Die kunnen de wandelingen wel blijven doen, maar 
dan zonder onze uitleg en instructies. Wat we wel zullen blijven doen, is groepen 
benaderen en arrangementen aanbieden, en nu dus ook inclusief dialoog. 

Foto: WAT WE DOEN



5.2 ANGRY YOUNG MEN   
 REPETITIES IN 'T STEIGER 
 EN JONGERENPROGRAMMA IN 'T KLOOSTER 

Wat we ook belangrijk vonden, en om enigszins iets ‘terug te geven’ aan de stad, 
was de koppeling tussen ons nieuwste project Angry Young Men en de wijken 
in de stad. Daarom leek het ons een goed plan om de repetities met de acteurs 
in een wijkgebouw te houden. Midden in de wijk Katendrecht, hielden we de 
repetities in wijkgebouw ’t Steiger, waar we met alle liefde werden ontvangen. 
Omdat er ook vele andere activiteiten gehouden worden in dat gebouw, kwamen 
we dagelijks in contact met wijkbewoners, vrijwilligers en personeel. Wat soms zelfs 
tot hilarische ontmoetingen leidde, wanneer midden in een repetitie, een vrijwilliger 
de ruimte binnenstormde om te vragen of alles nog naar wens was en of er genoeg 
koffie was. 

Ook het jongerenprogramma wilden we in de buurt plaats laten vinden en 
het was voor de hand liggend dat we dit in ‘ons eigen’ wijkgebouw ’t Klooster 
gingen doen. Hierdoor werd de betrokkenheid van een aantal jongerenwerkers, 
dat in de wijk actief is, vergroot. Daarnaast is het wijkgebouw laagdrempelig 
en wordt door veel jeugd bezocht. Een leuke bijkomstigheid was dat de eerste 
repetitieavonden tijdens de Ramadan vielen en in het wijkgebouw Iftars 
(het gezamenlijk verbreken van het vasten) voor de wijkbewoners werden 
georganiseerd. En onze jongeren en coaches waren van harte welkom om aan 
te schuiven en een hapje mee te eten. Zo ontstond ook interactie tussen onze 
jongeren en de rest van de wijk.

Net voor de zomer speelden we de voorstelling, met ook de onderdelen van 
het jongerenprogramma, op vier verschillende locaties in de wijken. Na de 
Rotterdamse première in Theater Zuidplein, volgden de knusse Werkplaats 
Walhalla op Katendrecht, de door bewoners en lokale ondernemers gerunde 
buurtclub ‘Kunst & Vliegfabriek’ in Charlois en uiteindelijk Huis van de Wijk ’t 
Klooster in de Afrikaanderwijk. En zo was de cirkel weer rond. 

Foto: WAT WE DOEN 28



5.3  TENTOONSTELLING ONZE REIS 
 EN EEN ZORG VOOR LATER

Toen we in maart de tournee van Hoe ik talent voor het leven kreeg afsloten, was 
het tijd om letterlijk op te ruimen. Wat moesten we met het decor en attributen? 
Veel van de spullen, ook die we gebruikten voor het contextprogramma De 
Expeditie, hebben we kunnen weggeven of teruggeven aan de eigenaars. Naar 
de opslag ging wat we kunnen hergebruiken en helaas hebben we ook dingen 
moeten weggooien. Maar de foto expositie Onze Reis, van fotograaf Mo Alzoabi, 
met de persoonlijke verhalen van de spelers was te mooi daarvoor. Daarom 
vroegen we Huis van de Wijk 't Klooster of ze ergens in het gebouw plek hadden 
voor deze expositie. En dat kon! Maar liefst drie maanden stonden de prachtige 
foto's in de centrale hal van het wijkgebouw. 

Ook de fotoserie van Een zorg voor later, die we samen met fotograaf Sanne 
Donders maakten, was te mooi om in een opslag te laten verstoffen. Toen we 
in het voorjaar de audiotours oefenden met Stichting In Dialoog, liep ook een 
medewerker van de Centrale Bibliotheek Rotterdam mee. Al snel werd brutaal de 
vraag gesteld of de bibliotheek deze portretten van bijzondere Rotterdammers, 
die op een of andere manier voor elkaar zorgen, wilde tentoonstellen. Ook dat 
kon, waardoor de fotoserie de hele zomer in de hal van de bibliotheek door vele 
Rotterdammers te bewonderen was.

Foto: Sanne Donders 29
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6.0 WAT WE DEDEN MET
 VOORBEREIDINGEN  
 SO FAR SO GOOD, YEMMA, MENSEN ZOALS JIJ 

Naast de drukte rondom de uitgevoerde projecten, zijn we 
ook alvast aan de slag gegaan met de voorbereidingen 
van komende projecten. So Far So Good, het tweede deel 
van het drieluik De jonge stad, de verfilming van Yemma 
en de voorstelling Mensen zoals jij. 

6.1  DE JONGE STAD 
We hebben de afgelopen jaren een manier van werken ontwikkeld waarin elk 
project in nauwe samenwerking wordt gemaakt met maatschappelijke partijen 
en ervaringsdeskundigen. Hierdoor wordt de impact van het maakproces, van 
de voorstelling en bijbehorende contextprogramma's versterkt. In het kader van 
de duurzaamheid en verdieping van die impact, zijn we vorig jaar begonnen met 
de programmalijn De jonge stad. Hier ontwikkelen we drie jaar achter elkaar een 
project over jongeren, opgroeien en beeldvorming. In deze drie projecten worden 
jongeren, jongerenwerk en -organisaties intensief betrokken bij het maken. Angry 
Young Men was het eerste deel. So Far So Good en The City She Loves Me zijn 
deel twee en drie.  

We willen niet alleen steengoede producties maken en daarmee het culturele 
aanbod in Nederland verrijken; we willen van bredere betekenis zijn. Met De 
jonge stad willen we wederzijds begrip kweken tussen een specifieke groep - 
voor velen - moeilijk bereikbare jongeren, en de mensen die zich, gevoed door 
stigmatiserende beeldvorming, onveilig voelen in hun nabijheid. 

Foto: WAT WE DOEN



6.2  SO FAR SO GOOD
De avond valt. We zitten in een winkel. Buiten op straat bouwt 
de onrust op. Binnen proberen we grip te krijgen op wat er 
precies aan de hand is aan de andere kant van de winkelruit. 
Zijn die jongeren daar aan het hangen? Vieren ze een feestje 
of is dit een potje asociaal rellen? En waarom zijn ze daar? Dit 
is verveling. Nee, woede over hoe de samenleving naar hen 
kijkt. Of zijn ze pionnen in een crimineel plan?

Met een ensemble van professionele dansers en jonge 
bewegers maakt Donna Chittick een continue choreografie 
achter (en tegen) de winkelruit. Binnen laat Floris van Delft 
zijn acteurs op het scherpst van de snede gesprekken voeren 
over wat daarbuiten gebeurt. Wat denkt de winkeleigenaar? 
En de moeder, de burgemeester, de wijkagent, een 
pizzabezorger, een journalist of een voetbalhooligan? 
Allemaal proberen ze grip te krijgen op de chaos aan de 
andere kant van de winkelruit.

In 2022 begonnen we met de eerste voorbereidingen van 
deze nieuwe voorstelling. Het is een coproductie van WAT 
WE DOEN met Theater Rotterdam. So Far So Good is het 
vervolg op Angry Young Men (theater met hiphop over leven 
aan de onderkant, in samenwerking met Winne). In juni 2023 
gaat het in première en speelt dan twee weken op locatie 
in Rotterdam. Vanaf medio september tot en met begin 
december 2023 toert So Far So Good door het land.

Ook in dit nieuwe project werken we intensief samen met 
jongeren die hun plek in het leven nog niet of nog maar 
net hebben gevonden. Ze dansen mee in de voorstelling, 
gaan in gesprek met het publiek in de foyer en maken een 
driedelige miniserie over hun perspectief op tweedeling in de 
maatschappij en framing in de media.

Foto: Mark Engelen 32
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6.3  YEMMA
Ook de tournee van Een zorg voor later - over
hoe we met zorg omgaan in Nederland en over
het zorgen voor ouderen in onze samenleving
- moest, door de coronamaatregelen stoppen
in het najaar van 2021. Daar hielden we
een onvoldaan gevoel aan over, omdat de
voorstelling Yemma én de documentaire
Voyage En Sol Majeur, zoveel losmaakte bij
het publiek én bij onszelf. Daarom gingen
we op zoek naar mogelijkheden om de
voorstelling op een andere manier aan een
groot publiek te laten zien.

Met BNNVARA gaan we Yemma bewerken 
voor televisie. De opnames hiervan, met
filmregisseur Julius Ponten, zullen in het
voorjaar van 2023 plaatsvinden, maar we
hebben dit najaar al cameratesten gedaan en
dat leverde mooie beelden op. 

Ondertussen heeft acteur Yahya de solo weer 
voor publiek gespeeld op een themadag van 
Zorggroep Almere en dat was het startpunt 
voor goede gesprekken. Het blijft spannend 
omdat we iets nieuws gaan ondernemen. Het 
is nu zaak om de kracht en boodschap van 
de voorstelling te vertalen naar een filmische 
theatervertelling. Wordt vervolgd!

 

Foto: Mark EngelenFoto: Wannes Cré
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6.3 MENSEN ZOALS JIJ 
Mensen zoals jij is een familie epos over een familie die 
zwijgt. Drie generaties kunnen of willen niet praten over 
belangrijke gevoelens en gedachten. Dat zwijgen wordt van 
generatie op generatie overgegeven. Aan de eettafel praten 
ze met elkaar over van alles, maar niet over alles.

Floris vervlecht in deze voorstelling zijn eigen 
familiegeschiedenis met de ervaringen van mensen die hun 
wortels duizenden kilometers hiervandaan hebben en van 
wie de familieverhalen toch sprekend lijken op die van zijn 
eigen familie. Met deze persoonlijke voorstelling stelt hij 
de vraag: zijn taboes een universeel gegeven? En hoe open 
zijn we werkelijk in Nederland? 

In 2024 gaan we de voorstelling Mensen zoals jij spelen. 
Floris is al een tijdje bezig met het vooronderzoek; zo ging 
hij in het najaar elke maandag bij zijn vader langs om hem 
te interviewen, ter inspiratie voor het script. Ook is het 
campagnebeeld al zo goed als gereed en we zullen dit jaar 
gebruiken om de voorstelling verder uit te werken. Wordt 
vervolgd!
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Beste,

Het jaarverslag schrijven is altijd een exercitie. Alles weer bij elkaar zoeken, 
het ook nog eens een beetje leesbaar opschrijven en dan eindeloos komma's 
en spaties verbeteren. Maar het is ook een beetje als Oud en Nieuw. Je loopt 
weer eens door het afgelopen jaar heen met de vraag: wat ging er goed en wat 
ging er fout? 

Als ik terugkijk is dit afgelopen jaar een soort dubbel coming of age verhaal. Ten 
eerste hebben we letterlijk het verhaal van Angry Young Men over een 17-jarige 
die vanuit een gestolen auto met een AK-47 twee mannen doodschiet voor geld. 
Een voor mij bijna niet invoelbaar coming of age verhaal en daarom juist zo'n 
belangrijk verhaal om te vertellen. Ten tweede is het ook een beetje coming 
of age van WAT WE DOEN, omdat we echt zijn gaan begrijpen hoe wij op het 
raakvlak van artistiek en maatschappelijk impact kunnen maken. 

Ik kijk echt met plezier terug op de boog van het afgelopen jaar. In de eerste 
maanden hernamen we Hoe ik talent voor het leven kreeg. Dat project hadden 
we opgezet met George & Eran producties, het Amsterdams Andalusisch Orkest, 
ICK Amsterdam en De Meervaart. Een enorme productie met een grote cast 
& crew die veel mensen diep geraakt heeft, zowel aan de participerende als 
de ontvangende kant. Angry Young Men gingen we maken zonder artistieke 
coproductiepartners. Het voelde een beetje alsof de zijwieltjes eraf gingen. Dit 
werd WAT WE DOEN onversneden.  

Naast het sleutelen aan de voorstelling sleutelden we ook aan onszelf. Samen 
met Wout Visser deden we verschillende sessies over hoe wij tot impact 
komen. Met Dennis Molendijk hadden we een aantal keren een gesprek over 
hoe we samen werken als team. Nu de redactie stabiel bleef na alle wisselingen 
van de jaren ervoor was het heel goed om ook ons eigen functioneren onder 
de loep te nemen en daar aanpassingen aan te doen. Zo zijn we begonnen 
met om de zes weken een ontwerpsessie te doen met de hele redactie. Daarin 
praten we uitgebreid over een of twee projecten die we gaan maken. Dat levert 
veel inzicht en rust op en mede daarom is Angry Young Men meer dan een 
voorstelling geworden.

Angry Young Men was in ontwerp altijd al meer dan de voorstelling alleen. 
Er was de samenwerking met allerlei maatschappelijke partijen als 
jongerenwerkorganisaties en welzijnsaanbieders die we in de loop der jaren 
hebben opgebouwd. Er was het jongerenprogramma waarin zo'n 20 jongeren 
uit Rotterdam persoonlijke solo's maakten voor in de foyer en een zesdelige 

podcast serie vanuit hun perspectief op veiligheid. Er 
was het idee van artikelen en gesprekken. Maar dit 
project is nog zoveel meer geworden. 

Om een indruk daarvan te geven spoelen we even 
vooruit naar een middag in oktober in Theater 
Zuidplein. Voor de zomer had een stadsmarinier 
(een Rotterdamse functie van hooggeplaatste 
ambtenaren die continu in gesprek met 'de straat' 
zijn) in dezelfde zaal de voorstelling gezien en 

gelijk gezegd dat de hele Directie Veiligheid die moest zien. Hij noemde de 
voorstelling “een lucide analyse van een uiterst complex dilemma.” En daarom 
hebben nu ongeveer 150 ambtenaren de voorstelling gezien en zitten in een 
nagesprek dat mensen tot tranen toe beweegt. Die emotie komt voort uit het 
besef van eigen vooroordelen (en hoe je mensen daarmee tekort doet), maar 
ook uit het gevoel van machteloosheid dat soms met het werk gepaard gaat. 

Hij noemde de voorstelling 

“een lucide analyse van een 

uiterst complex dilemma.” En 

daarom hebben nu ongeveer 150 

ambtenaren de voorstelling gezien 

en zitten in een nagesprek dat 

mensen tot tranen toe beweegt.

7.0 WAT WE DEDEN  
 MET WAT WE DOEN

BRIEF VAN FLORIS
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Ik zou u nog mee willen en kunnen nemen naar talloze andere momenten 
waarop mensen geraakt door de voorstelling in gesprek gaan met elkaar over 
wezenlijke vragen rondom hun werk, hun leven, hun kinderen. Ik denk aan de 
voorstelling in Frascati voor het RIEC Amstelland met officieren, jongerenwerkers 
en politie. De voorstelling in Bijlmerpark met een nagesprek onder leiding van 
de stadsdeelvoorzitter van Zuid-Oost die de vraag stelde: wat gaan we morgen 
anders doen? Maar ook aan de voorstelling waarin een moeder met haar zoon 
van 15 zat die later zei: “Door de voorstelling heb ik sinds lange tijd weer een 
gesprek kunnen hebben met mijn zoon.”

Ik ben maar bij een deel van de gesprekken 
geweest. De jongeren bijvoorbeeld hebben in 
de foyers van theaters door heel Nederland nog 
zoveel gesprekken gevoerd met bezoekers die als 
theaterbezoeker, professional of leerling kwamen. 

Vaak waren die gesprekken langer dan hun solo en gaven ze de voorstelling 
een heel persoonlijke context. Maar niet alleen voor het publiek, maar ook 
voor de jongeren zelf zijn die gesprekken belangrijk geweest. Een van hen zei 
in de laatste podcast dat ze door dit project bewust was geworden van dat de 
wereld onveilig is en dat ze zich niet meer zo maar overal in moet storten, zoals 
ze vroeger deed. Een ander vertelde dat hij had uitgevonden dat hij met veel 
meer mensen kon praten (en dat ze hem begrepen) dan hij hiervoor dacht. En 
dan gaan ze nu in maart weer mee op tournee met alleen maar voorstellingen 
voor partijen als het ministerie van Justitie en Veiligheid en de burgemeester 
van Amsterdam en haar ambtenaren. Dan hebben ze nog een krappe twintig 
voorstellingen omdat we tijdens de tournee in het najaar niet genoeg ruimte 
hadden om alle extra aanvragen te honoreren.

Ik heb het veel over gesprekken, maar eigenlijk zijn het momenten waarop 
mensen een wezenlijk inzicht over zichzelf in relatie tot de wereld om hen heen 
kregen. Ook wijzelf in het ontwikkelen van dit project. En ik ben er trots op dat we 
dat met WAT WE DOEN en al die bevlogen mensen die we tegen zijn gekomen 
hebben kunnen doen met een combinatie van een meeslepende, artistieke 
voorstelling, een ontroerend en verdiepend randprogramma met jongeren met 
allerlei achtergronden en bagage en veel aandacht voor iedereen. 

En misschien is dat wel de sleutel voor ons eigen coming of age verhaal. 
Doordat we, naast Winne, geen artistieke partners hadden, konden we onze 
aandacht volledig geven aan die maatschappelijke wereld waar we mee samen 
willen werken en aangehaakt willen krijgen. En we hebben ook weer gezien wat 
aandacht kan doen. Zeker bij de jongeren. Oprechte aandacht voor wie ze zijn 
en hun levens, met het applaus avond na avond in het theater als hoogtepunt, 
is een waardevolle erkenning van dat zij er zijn en creëert de veiligheid en het 
vertrouwen om zichzelf te laten zien.

Angry Young Men heeft ons meer gebracht dan we gehoopt hadden en 
een basis gelegd voor de komende jaren. Zowel in manier van werken, als 
in netwerk. Want nu hebben we bijvoorbeeld de samenwerking met de 
Theaterdelta, een verband tussen de theaters van Leiden, Gouda en Dordrecht. 
Samen gaan we actief op zoek naar groepen in de verschillende steden die 
aan willen haken bij de komende projecten van ons drieluik De jonge stad, een 
serie over jongeren, de stad en beeldvorming. In Rotterdam hebben we een klik 
met Hieroo, een jong consultancy bureau dat in een community challenge kijkt 
naar hoe kansarme jongeren geholpen kunnen worden. En ook met SOL, de 
Rotterdamse Douwers en Stichting Maaszicht die alle drie met jongeren werken 
en nu heel betrokken zijn bij de volgende voorstelling.  

Het voelt heel goed om op deze basis verder te kunnen bouwen. Dat we bij 
het volgende project So Far So Good niet vanaf nul beginnen, omdat we meer 
vertrouwen hebben bij professionals, bij jongeren en bij onszelf. 

Hartelijk, 

Floris

"Door de voorstelling heb ik 

sinds lange tijd weer een gesprek 

kunnen hebben met mijn zoon.”



8.0 WAT WE DEDEN MET WAT 
ANDEREN OVER ONS ZEGGEN
“Ik kon niet schreeuwen in het 
AZC omdat ik bang was voor de 
gevolgen. Zij hebben mijn Semmier 
laten schreeuwen. Ik vond dat heel 
ontroerend.” 

Rodaan Al Galidi in VPRO Mondo

“Ontroerend, geestig, hartverscheurend, 
intrigerend, boosmakend, heftig en 
licht tegelijk.”

Dagblad van het Noorden over Hoe ik talent 
voor het leven kreeg
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“Een van de weinige voorstellingen 
die heel realistisch zijn gemaakt. Alle 
wetenschappelijke aspecten klopten als 
een bus.” 

Prof. Dr. Frans Schalkwijk

“Een urgente voorstelling over hoe kansongelijkheid kan leiden 
tot criminaliteit en die op confronterende wijze de afstand 
tussen ons overheidssysteem en de straat blootlegt.” 

Job van Beekhoven, RIEC, Hoofd strategie en beleid bij 
het  Openbaar Ministerie 
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9.0 DIT IS WAT WE DEDEN IN 2022  
 NAWOORD

Het was een enerverend en interessant jaar voor ons als organisatie. Een jaar 
waarin we op eigen kracht verder zijn gaan bouwen aan de organisatie, aan de 
manier van werken en aan onze positie in de samenleving. Een jaar waarin we 
weer een stukje gegroeid zijn en tegelijkertijd geleerd hebben om onze eigen 
grenzen te stellen.

We hebben, door de corona maatregelen, noodgedwongen onze flexibiliteit 
getest en liepen soms op ons tandvlees. Daarnaast hadden we in die eerste 
maanden van het jaar te maken met een groot personeelstekort bij veel theaters, 
waardoor we zelf veel bij moesten springen, bijvoorbeeld als het gaat om de 
marketingwerkzaamheden voor de voorstellingen. We moesten regelmatig zelf 
intensief op zoek gaan naar groepen mensen en benaderden organisaties om 
de zalen te vullen. Van deze nood werd overigens weer een deugd gemaakt, 
aangezien we meer zijn gaan werken met specifieke groepsbenadering in 
verschillende steden. Wat we de komende jaren ook weer gaan uitbouwen.

In het kader van De jonge stad, hebben we met Angry Young Men een groot 
maatschappelijk vraagstuk rondom jongeren onder een vergrootglas gelegd en 
zijn we bewust geworden van hoe we zelf naar jongeren en veiligheid kijken. 
De positieve reacties uit het land op dit project, het onderwerp én onze manier 
van werken, heeft ons (en anderen) weer geïnspireerd om met veel passie en 
enthousiasme verder te werken aan de resterende twee projecten rondom De 
jonge stad.

Tijdens één van de ontwerpsessies, stelde Floris ons de vraag: “Wie, uit je eigen 
omgeving, zou jij meenemen naar deze ontwerpsessie en waarom?” Ikzelf 
antwoordde steevast dat dat mijn wijlen vader zou zijn geweest. Want als hij daar 
aan tafel had gezeten, dan had hij zich ongetwijfeld met alles bemoeid en overal 
commentaar op gegeven. Maar hij had ons ook, met zijn karakteristieke glimlach, 
aangekeken en de opmerking gemaakt: “Kijk, nu bepaal je zelf wat er om je heen 
gebeurt. Nu ben je architect van je eigen omgeving.”
 

Foto: Mo Alzoabi
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